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We voelen ons een atleet die in de startblokken staat te popelen om weg te sprinten, maar de starter 
staat maar te frunniken en te treuzelen. Hij lijkt wel een boer met kiespijn die eigenlijk helemaal 
niet starten wil. De atleet zijn de burgers en het midden- en kleinbedrijf in ons land. Zij willen graag 
individueel of collectief beginnen met het plaatsen van zonnepanelen om veel, heel veel nationale 
zonnestroom te gaan opwekken. Hoe meer hoe beter! De lamlendige treuzelaar is onze minister 
van Economische Zaken. Hij neemt de ene na de andere discutabele beslissing over zonnestroom. 
Zo komt uit zijn koker het aan krankzinnigheid grenzende ‘postcoderoos’-idee voor collectieve 
zonnestroomopwekking. Er is gedoe over de vermindering van energiebelasting op stroom 
opgewekt met collectief gefinancierde zonnepanelen. Kan die vermindering een centje minder? 
En nog eentje? En als klap op de vuurpijl kwam eind november de uitspraak van de minister dat 
lokale energie coöperaties verplicht energiebelasting in rekening zouden moeten gaan brengen 
bij de eigenaar van het dak waar de paneeltjes op liggen. Hoe bestaat het! Wat is dit voor beleid? 
Wat is dit voor een energieakkoord? Het lijkt er sterk op dat het Haagse anti-zonnestroombeleid 
uit het verleden kaarsrecht wordt doorgetrokken naar de toekomst. Het wordt nu écht hoog tijd dat 
er een ministerie voor Duurzame Energie komt die onverwijld de anti-duurzame energiekrachten 
op Economische Zaken in de hoek zet. Samsom, doe iets! Hoe willen we anders de magere 14% 
duurzame opgewekte energie in 2020 halen? De collega-bewindvoerder op Financiën lacht in zijn 
vuistje want Economische Zaken haalt voor hem de fiscale kastanjes uit het vuur. Zo moet elk jaar 
opnieuw de belastingvermindering voor collectief opgewekte stroom worden vastgesteld. Een echte 
vaste investeringshorizon geeft dat niet. Tot slot komt er uit Den Haag opeens een merkwaardige 
opmerking over salderen. Die wordt in 2017 opnieuw bekeken en wellicht afgeschaft. Hoe heette 
dat ook weer? Wipkipbeleid. Dat heet vanaf nu wipkampbeleid.

Hoe conservatiever men in Den Haag regeert, hoe enthousiaster gewone mensen lijken te worden 
voor zelf opgewekte zonnestroom. De redactie ziet met genoegen overal nieuwe zonnepanelen op 
daken verschijnen. Dat geeft ons moed in deze bange crisisdagen. De duurzame revolutie komt van 
onderaf, van de eigen burgers. Power to the People!
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Enige jaren geleden heeft de EU bepaald dat 
werk aan duurzame energieinstallaties op 
termijn alleen door gecertificeerde installateurs 
mag gebeuren. Uiteraard heeft de EU de 
invulling van de bepaling aan de lidstaten 
over gelaten. Enerzijds is dit begrijpelijk 
voor wie de negatieve verhalen over zonne-
energie “installateurs” wel eens heeft gelezen, 
anderzijds hebben we in Nederland de diverse 
vestigingseisen voor de installatiebranche al 
jaren geleden losgelaten. Iedereen mag zich 
installateur noemen. Ruim baan voor de vrije 
markt dus.

Agentschap.nl, het uitvoeringsorgaan van 
diverse regelingen heeft als voorbereiding op 
certificering de verschillende marktpartijen 
verzameld. We beperken ons hier even tot 
zonnestroom en een beetje zonnewarmte, maar 
ook bijvoorbeeld voor warmtepompen is een 
vergelijkbaar traject opgezet.

Bij het zonne-energie gebeuren zijn 
betrokken: Uneto-VNI (branche vereniging 
installatiebedrijven) Holland-Solar (branche 
vereniging zonne-energiebedrijven) ISSO 
(kenniscentrum en uitgever technische 
handboeken) OTIB (Opleidings- en 
ontwikkelingsfonds voor het Technisch 
InstallatieBedrijf.) KBI (kwaliteitsborging bouw- 
en installatiesector. Cito is erbij gehaald voor 
het ontwikkelen van toetsen en examens, en 
BDA dak- en gevelopleidingen, samen met DWA 
(adviesbureau duurzame installaties) voor het 
opleidingenpakket en bijbehorende examens.
In de examencommissie zitten naast 
bovengenoemde instanties ook 
vertegenwoordigers uit de platte- en hellende 
dakbranche.

De eerste stap bestond uit het up-to-date 
brengen van het verouderde Handboek Zonne-
energie van ISSO. Uit dit lijvige boekwerk kan 
men een aantal richtlijnen destilleren waaraan 

installaties zouden moeten voldoen. Het voert 
wat ver om ze allemaal op te noemen, maar 
te hebben allemaal betrekking op het zo lang 
mogelijk en zo goed mogelijk functioneren van 
uw zonnepanelen en het gebouw waaraan ze 
bevestigd worden.
Het Handboek diende als leidraad voor 
het ontwikkelen van de opleidingen. In die 
opleidingen is een splitsing gemaakt naar 
werkzaamheden.

• Cursussen
Ontwikkeld is “Ontwerp Zonnestroomsystemen” 
voor de werkvoorbereider, een 3-daagse 
theoretische cursus, waarvoor examen 
afgenomen wordt bij Cito in Arnhem. Uiteraard 
maakt iemand met ruime ervaring en kennis 
in de zonne-energie, en die in het bezit is 
van het nieuwe Handboek een heel goede 
kans om zonder de cursus meteen het Cito 
examen te halen. Opbrengstberekening, 
omvormer dimensionering, elektrotechniek 
en dakbouwkunde zijn dan gesneden koek. 
Opvallend detail is wel dat de (eenvoudige) 
vragen over dakbouwkunde in dit geval 
gemiddeld erg slecht gemaakt worden. Deze 
ervaring sluit aan bij de algemene mening uit 
de dakenbranche, “een installateur hoort niet op 
het dak”

Om over daken en dakconstructies meer 
praktische kennis op te doen is de cursus 
ontwikkeld “Montage zonne-energie systemen 
op daken” (2 dagen, zowel zonnestroom als 
zonnewarmte). Examen “op het dak” wordt 
afgenomen bij de Vakopleiding Pannendekkers 
in Boxtel. Wie daar slaagt weet dus hoe hij 
op uw pannendak goed werk moet leveren, 
zowel met systemen die boven de pannen zijn 
aangebracht, als tussen de pannen, want tijdens 
examen dient ook een zonnecollector volgens 
de regels ingebouwd te worden. Het platte dak 
is geen onderdeel van het examen, wel van de 
opleiding.

Erkenningsregeling Zonnestroom 

Installateur
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De 2-daagse praktijkcursus “Installeren 
Zonnestroomsystemen” is er voor de installateur 
die zich met het aansluiten van de omvormer(s) 
bezighoudt. Examen “onder dak” wordt 
afgenomen bij BDA in Gorinchem. Wie de 
gevaren van zonnestroomsystemen niet kan 
benoemen, of er onveilige handelingen mee 
verricht, die is meteen gezakt. Het examen 
is voor de ervaren zonnestroominstallateur 
overigens goed te doen.
De aansluiting op de meterkast is geen 
onderdeel van het examen, de regelgeving over 
huisinstallaties (NEN 1010) wordt in de cursus 
wel kort behandeld, maar is een opleiding op 
zich. Er wordt wel gesproken over een korte 
cursus NEN1010 voor zonnestroom, maar deze 
is nog niet ontwikkeld. 

Een paar honderd personen hebben tot nu toe 
een of meer cursussen gevolgd.

• De erkenningsregeling (SEI)
Wie in het bezit is van de diploma’s van de 
drie bovenstaande cursussen en die de nodige 
normboeken, een kompas en meetapparatuur 
bezit en daarmee overweg kan, kan vervolgens 
bij de Stichting Erkenning Installatiebedrijven 
(SEI) de Erkenning Zonnestroom Installateur 
aanvragen. De SEI erkenning is door Agenschap 
aangewezen als basiscertificatie. Sinds kort 
hoeven de drie diploma’s niet meer in het 
bezit van dezelfde persoon te zijn (de technisch 
beheerder), als ze maar bij personen binnen het 
bedrijf aanwezig zijn. 

Half oktober 2013 zijn een vijftigtal bedrijven in 
het register van SEI ingeschreven. Op de website 
van het Kwaliteitsregister Bouw & installatiesector 
Nederland (www.qbisnl.nl) zijn de personen en 
bedrijven met bijhorende diploma’s zichtbaar.

Is inschakelen van een Erkend Zonnestroom 
Installateur nu een garantie dat u een perfecte 
installatie op en onder uw dak krijgt?

Er zijn erkende bedrijven/personen die nog 
nooit, of zelden, een zonnepaneel in handen 
hebben gehad. Toch mogen we verwachten dat 
die bedrijven die flink geïnvesteerd hebben om 
de erkenning te behalen serieus met hun vak 
bezig zijn, en alleen maar bekwame mensen uw 

dak op sturen, en dat ze de kwaliteit scherp in 
de gaten houden. Maar dat hoeft natuurlijk niet.
Anderzijds, een ervaren zonnestroom installateur 
met liefde voor het vak maar zonder enig 
diploma, kan fantastisch werk leveren. En die 
zijn er zeker.

Hoe selecteert u dan een goede installateur? 
Dat is een lastige vraag. Als de buurman erg 
tevreden is, wil dat nog niet zeggen dat het 
werk goed is uitgevoerd. Tenslotte kent de 
buurman de richtlijnen niet. Ervaring alleen is 
ook niet zaligmakend. Je kunt tenslotte al jaren 
de dingen verkeerd doen, en een beginnend, 
opgeleid installateur moet ook ervaring op 
kunnen doen.
De combinatie van opleiding/erkenning, 
ervaring, en het werken volgens de richtlijnen 
is natuurlijk de meest zekere. Dat moet u dan 
gewoon aan een installateur vragen, tenslotte 
moet er ook een “klik” zijn in uw contact, het is 
tenslotte uw huis waar iets aan gaat gebeuren.

Grotere organisaties zoals overheden, 
woningbouwverenigingen, enz kunnen/mogen/
willen vaak zo niet werken. Daar beoordelen 
managers op vrij afstandelijke wijze met welke 
partijen ze in zee gaan. Om dat probleem te 
ondervangen is er de uitgebreidere regeling, 
Zonnekeur, in het leven geroepen.
Bedrijven die SEI erkend zijn, een “goede 
administratie” voeren, goede producten leveren, 
in alle aspecten van het werk aantoonbaar 
vakbekwaam personeel inzetten, minimaal een 
gecertificeerde werknemer in een leidinggevende 
positie in dienst hebben, en zich regelmatig laten 
controleren met bindende afspraken, kunnen 
het Zonnekeur verkrijgen. Mits ze daarvoor ook 
betalen natuurlijk. Kort gezegd, er moet na vele 
jaren nog precies terug te vinden zijn wie, waar, 
welk paneel heeft neergelegd. Dat heeft een 
forse administratie tot gevolg, die samen met de 
er aan verbonden kosten veel kleine installateurs 
zal afschrikken.

Het Zonnekeur is ook te verkrijgen via de 
regeling “elders verworven competenties”
Momenteel heeft slechts een handjevol bedrijven 
het Zonnekeur. Het grootste gedeelte zit ook in 
de technische commissie.
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Aanvullend zijn er nog andere keurmerken 
en erkenningen. Zo stelt Sterkin naast het 
certificaat “Ontwerp Zonnestroom Systemen” een 
opleiding in de elektrotechniek als voorwaarde 
en is aanmerkelijk strenger in de verplichte 
apparatuur. Het certificaat “op dak” is dan 
jammer genoeg weer niet een voorwaarde.

Wellicht viel het u op dat Zonnekeur installateurs 
goede producten moeten leveren. Anderen niet 
dan? Wat zijn goede producten dan? En hoe 
herkennen we die?
Hier wordt het in detail heel lastig om te 
beoordelen. RVS dakhaken uit Duitsland zijn 
vast goede producten, maar in Nederland 
vaak niet goed toepasbaar. En welke fabrikant 
goede of minder goede zonnepanelen levert is 
ook al lang niet meer duidelijk. Toch is er wel 
iets over te zeggen: alleen materialen die voor 
het doel bestemd zijn. Dus solarkabel en geen 
tweelingsnoer bijvoorbeeld. Een krimptang en 

geen nijptang. Toch maar dakconstructies van 
fabrikanten, en geen eigen bouwsels. Ook 
dakconstructies zijn in NL te certificeren, maar 
dat is nog nauwelijks gebeurd. Garanties op 
onderdelen zeggen vaak veel.

Een verplichte keuring van de installatie, zoals 
dat onder meer in België en Duitsland gebeurt 
is in Nederland voorlopig niet aan de orde. 
Ideaal zou zijn om een installatie in bedrijf door 
te meten, inclusief de stroom/spanning curve, 
met instraling- en temperatuurafwijkingen. 
Meetapparatuur daarvoor kost veel geld, het 
meten zelf kost extra tijd, er moet wel zon zijn, 
en daarom wordt het zelden gedaan. Of is men 
toch een beetje bang voor de uitkomsten?

Auteur: Hans Keijser
Hoofddocent zonne-energie opleidingen bij BDA
Erkend Zonnestroom Installateur
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De redactie van de PttP ontving de volgende reactie op het artikel in nummer 3 van deze jaargang, 
‘Serie 20+ Gigawattdagen in Duitsland’.

Beste redactie van Power To The People,

Allereerst bedankt voor de nieuwe PttP, ik lees het blad altijd met veel plezier!
Het is mooi om te zien hoeveel mensen ook met zonnestroom bezig zijn, en wat er op dat 
gebied allemaal speelt.

Het artikel over zonnestroom “Serie 20+ Gigawattdagen in Duitsland” liet me opnieuw 
nadenken over een onderwerp waar ik al eens eerder over had nagedacht: de opslag 
van zonnestroom.

Op dit moment gaan (hopelijk) vervuilende centrales minder hard draaien als er veel 
schone energie (zonnestroom of windenergie) geproduceerd wordt, maar op dagen als 
de 20+ GW-dagen in Duitsland, zou het gemakkelijk kunnen dat in bepaalde gebieden 
zelfs dan nog een overschot aan elektra is. Ik weet dat het Duitse net niet zwaar genoeg 
is om veel stroom naar andere gebieden te vervoeren, dus dat die energie ook wel eens 
verloren gaat.

Met het toenemend aantal zonnepanelen, komt er natuurlijk ooit een moment dat er 
voldoende energie geproduceerd wordt in een jaar, maar niet op het goede moment. 
Denk daarbij vooral ook aan dag/nacht en zomer/winter.

Het zou dus heel mooi zijn alle overtollige energie op te slaan voor later gebruik, 
maar voor zover ik weet zijn daar nog niet echt efficiënte systemen voor (zeker niet in 
Nederland). Om er een paar te noemen:

- Accu’s zijn veel te duur en hebben een relatief korte levensduur
- Opslag in hoogteverschil kan (zoals in Luxemburg Vianden), maar ook dit heeft maar 
een beperkt rendement en kan in Nederland nauwelijks toegepast worden
- Plan Lievense, en dan de omgekeerde variant. Helaas blijft het bij theorie.

Het lijkt me interessant om meer te weten over kleinschalige en grootschalige opslag van 
energie.
Uiteindelijk lijkt het me geweldig als je los van het lichtnet in je eigen stroomvoorziening 
kunt voorzien, maar wellicht is grootschalig beter?

Of zou het allemaal niet nodig zijn? Als panelen (zoals verwacht) uiteindelijk meer dan 
drie keer zoveel rendement hebben als nu, is opslag van 1 dag misschien al voldoende, 
en heb je aan (in ons geval) een 5 kWh batterij genoeg.

Ik ben benieuwd naar jullie reactie.

Nogmaals bedankt en met vriendelijke groeten,

Ernst de Moor.

Lezersopinie
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Afgelopen mei ontving ik samen net als alle andere ZPV-leden de aankondiging voor de Algemene 
Ledenvergadering die een maand later in Lelystad later zou plaatsvinden. Het bericht vermeldde dat 
het bestuur op zoek was nieuwe bestuursleden.

De timing van dit bericht leek als het ware perfect, want:

• Alle berichtgeving m.b.t. zonne-energie heeft mijn warme interesse en ik beschouw dit onderwerp 
al jaren een beetje als mijn hobby.

• Ik zie de ontwikkeling van pv-systemen als een ‘vulkaan onder het ijs’, een grote trend op 
energiegebied voor de komende jaren, zeker in ons land.

• Sinds 2002 ben ik zelf in het trotse bezit van zonnepanelen en heb ik zelf vele zaken 
meegemaakt, met name wat de (oorspronkelijke) energieleverancier heeft durven laten zien. Wat 
dit betreft ben ik dus enigszins ‘gepokt en gemazeld’.

• Met een elektrotechnische achtergrond op HBO-niveau ben ik als ICT-er werkzaam geweest in 
respectievelijk telecommunicatie, overheid en energie.

• Alle hierboven genoemde zaken bracht ik ter motivatie in om mijn steentje als bestuurslid te 
kunnen bijdragen aan de ZPV, die mijn inziens een mooie toekomst en groei voor zich heeft.

• Laatstelijk heb ik gewerkt bij een onderdeel van Eneco in Utrecht, een bedrijf dat decentrale 
en duurzame energieopwekking meer dan gemiddeld ondersteunt. Helaas mag ik door een 
reorganisatie weer op zoek naar een nieuwe uitdaging. Echter, afwachten op de dingen die gaan 
komen past niet bij mij, vandaar mijn keuze voor een bestuursrol bij de ZPV. Leven van ‘de zon 
en de wind’ is vandaag de dag nog een lastige klus, maar ik hoop - mede ook via de ZPV - een 
mooi netwerk op te kunnen bouwen en zodoende weer een interessante baan te vinden. Het zou 
daarbij fantastisch zijn als duurzame energie hierbij een rol kan spelen.

• Tenslotte, tijdens de al eerdergenoemde ALV in Lelystad is met algemene stemmen besloten dat 
ik voor de komende jaren uw nieuwe secretaris mag zijn en ik hoop velen van u persoonlijk te 
mogen ontmoeten.

Getekend: Willem Wellinga 
E-mail: secretaris@zonnestroomproducenten.org

Even voorstellen: Willem Wellinga
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Bevindingen van een Doe-Het-Zelver.
Tijdens mijn bezoek aan de ALV in Lelystad 
op 15 juni j.l., viel het mij op dat er in de 
aldaar opgebouwde stand naast informatie 
over zonnepanelen ook aandacht besteed 
werd aan energiebesparing. Voor dit doel 
bezit de vereniging een demonstratiekoffer 
voorzien van diverse soorten energiezuinige 
lampen en lampjes. Opmerkelijk afwezig in de 
koffer is het alom bekende en waarschijnlijk 
in miljoenen aantallen geïnstalleerde 12 Volts 
halogeenlampje met G4 voetje, (‘druppel’), die 
met name in keukens heel veel is toegepast. Ik 
miste met de ‘druppel ook de LED-vervanger 
ervan.

Omdat ik privé al geruime tijd voor mijn keuken 
op zoek ben geweest naar een geschikt G4-type 
LED-lampje dat zonder meer als vervanger kan 
dienen voor het genoemde halogeenlampje, 
lijkt het mij een goed idee mijn doe-het-
zelf-bevindingen met dit type verlichting te 
documenteren en met de lezers van de PttP te 
delen. Temeer ook omdat het eenvoudiger lijkt 
dan het is om een goed resultaat neer te zetten 
tegen aanvaardbare kosten. Kijk en vergelijk 
maar eens bij keukencentra waar inmiddels 
complete LED-systemen worden aangeboden; 
vooral als men de prijslijst bekijkt slaat de schrik 
om het hart. Enig eigen onderzoek, daarmee 
de nodige valkuilen, haken en ogen omzeilend, 
loont; de PttP-lezer kan hiermee zijn voordeel 
doen. 
Ik ontkom er hierbij niet aan de leverancier 
waar ik de LED-producten heb aangeschaft, 
onbenoemd te laten: www.TopLEDShop.nl 
Het heeft mij sowieso de nodige tijd gekost een 
goede leverancier te vinden, omdat ik zelf nogal 
wat eisen had. De kwaliteit van de LED-lampjes, 
t.w. lichtkleur, en -opbrengst, levensduur en prijs 
van de producten zijn zondermeer uitstekend. 
De zeer informatieve website geeft een 
uitgebreide uitleg over alle ins- en outs en tevens 
is de service en garantie goed verzorgd. Kortom, 
overigens met goedkeuring van de leverancier 
zelf en zonder er zelf beter van te worden, durf 
ik het wel aan om een artikel over dit onderwerp 
in de PttP te schrijven. 

Uitgangspunt van mijn verhaal is een bestaande 
verlichtingsinstallatie met inbouwspots, 
waarvan de G4-halogeenlampjes (12 V) 
worden vervangen door een LED alternatief. 
De spots zelf, inclusief bedrading blijven hierbij 
keurig op hun plaats. Dit laatste is belangrijk, 
omdat halogeenlampjes geschikt zijn voor 
wisselspanning en LED-lampjes kúnnen - 
afhankelijk van het gekozen systeem en de 
daarbij gekozen LED-trafo - geschikt zijn voor 
zowel gelijkspanning (DC) als wisselspanning 
(AC); bij een AC-verlichtingsinstallatie hoeft men 
zich dan niet te bekommeren om de juiste + en 
- aansluiting, dit is bij een bestaande installatie 
achteraf nauwelijks meer te achterhalen zonder 
te moeten breken of in de onmogelijk krappe 
hoekjes aansluitingen te moeten doormeten. 

In de beschrijving gaan we ervan uit de 
werkzaamheden zoveel mogelijk zelf ter hand 
te nemen. Alleen dan is de te maken investering 
binnen een paar jaar terug te verdienen: 
vervanging van genoemde halogeenlampjes 
door een LED-equivalent, zoals ik het thuis heb 
uitgevoerd levert een energiebesparing op van 
ca. 88 procent! Zie bijgaand rekenvoorbeeld 
(ontleend aan cijfers van www.TopLEDShop.nl):

Bestaand (W) Prijs Nieuw (W) Prijs Besparing (W)

Halogeen G4 Prijs (st.) LED G4

 2 x 20 W

(à € 1,50)

€ 3,00  2 x 2,5 W

(à € 8,95)

€ 17,90

11 x 10 W

(à € 1,50)

€ 16,50 11 x 1,2 W

(à € 4,45)

€ 48,95

Totaal 150 W € 19,50 Totaal 18,2 W € 66,85 87,9 %

1 x trafo 60 W 

1 x trafo 80 W

€ 15,- 

€ 20,-

2 x LED trafo, 50 W 

max (a € 16,95)

€ 33,90

Kosten
De prijzen van de halogeenlampjes en -trafo’s 
zijn geschat, de prijzen van de LED-lampjes en 
-trafo’s tussen haakjes per stuk; bij aanschaf 
van grotere aantallen geldt een korting bij 
genoemde webshop. Het besparingspercentage 
betreft het aansluitvermogen van de lampjes in 
Watts.

9

Halogeen verlichting in de keuken 

vervangen door LEDs.
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Voorbeeld: Terugverdientijd lampjes bij 3 uur 
brandduur per dag, € 0,23 per kWh, ca. 
2 jaar. Trafo’s zijn niet meegerekend, maar 
deze leveren ook een besparing op (deze zijn 
aanmerkelijk minder warm gedurende gebruik 
vergeleken met halogeentrafo’s).

Installatie
In een bestaand halogeen verlichtingsysteem 
worden vaak zgn. AMP-stekertjes toegepast 
(+ en - zijn niet gedefinieerd) en deze wilde ik 
blijven gebruiken voor mijn aangeschafte LED-
lampjes.
NB: IKEA blijkt een eigen stekersysteem te 
hanteren en ook deze zou bij LED-vervanging te 
handhaven moeten zijn, maar ‘hang me hieraan 
niet op’ omdat ik deze in de praktijk niet ken. 

Bij toepassing van LED-lampjes is het zonder 
meer aan te raden daarbij meteen geschikte 
LED-trafo’s aan te schaffen. Hiervoor zijn 
meerdere redenen, namelijk: 
1. LED-trafo’s hebben een zeer laag eigen 

verlies waardoor de aanschaf snel wordt 
terugverdiend. Het loont dus om de 
bestaande halogeentrafo’s te vervangen (zie 
ook 2.),

2. LED-trafo’s hebben een zeer lage belasting 
(>1 Watt) . Bij een halogeentrafo is de 
minimum belasting vaak al ca. 10 Watt. Dit 
betekent, dat als je zou besluiten LED-lampjes 
i.c.m. een bestaande halogeentrafo toe te 
passen - hetgeen technisch wel mogelijk is 
en dus goedkoper lijkt - (zie 1.), de minimum 
belasting vaak niet gehaald wordt. De LED-
lampjes kunnen dan gaan knipperen met 
verminderde levensverwachting tot gevolg. 

3. LED-trafo’s geven de mogelijkheid de 
verlichtingsinstallatie dimbaar te maken m.b.t. 
een apart aan te schaffen dimmer. Dit is 
misschien wel leuk, maar wel een dure grap. 
Meer voor de liefhebber, lijkt me. 

Voor de rest nodig ik iedereen uit eens op de site 
van genoemde webshop te kijken voor verdere 
details en uitleg. Wat betreft de installatie geven 
plaatjes beter weer dan wat tekst zou kunnen 
doen. Met name de warme kleur van de lampjes 
komt goed over. 

De lampjes.

Oud vs. nieuw: de lampjes in kwestie, vlnr. 12 
Volts G4 halogeen en 12 Volts LED-alternatief, 
resp. achter- en voorzijde.
De trafo’s.

Oud: halogeentrafo (10 - 60 Watt) met 
aangebouwde AMP-stekerverdeler. 

Nieuw: LED-trafo (0 - 50 Watt) en 
kroonsteentjes.
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Snoeren, steker(s) en - verdeler: 

De losse AMP stekerverdeler en bijbehorend 
snoer met AMP-stekers. 

NB: Omdat de geleverde LED-trafo’s aan de 
secundaire kant slechts een losse draad kent 
ben ik op zoek gegaan naar een losse AMP 
stekerverdeler, te koop bij: www.Conrad.nl , art. 
Nummer 570464, prijs € 3,29. 
Bij voldoende vraag is ook www.TopLEDShop.nl 
bereid deze in het gamma op te nemen. 

Auteur: Willem Wellinga, Secretaris ZPV

Het resultaat: de lichtintensiteit - die overigens 
prima is - is met een foto lastig weer te geven, 
maar de warme kleur van de lampjes valt direct 
op (ikzelf ben zéér tevreden):
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Het water staat de elektriciteitsproducenten in 
Europa aan de lippen. Althans dat is de mening 
van de redactie van het onafhankelijke Engelse 
weekblad ‘The Economist’ die zich bezighoudt 
met een kritische blik op economische en 
politieke zaken in de wereld. In het nummer 
van de week 12-18 oktober j.l. stond een artikel 
dat handelde over de financiële vooruitzichten 
van de Europese elektriciteitsproducenten onder 
de titel “How to loose half a trillion euros”. Dat 
suggereert nogal wat. Wat is er gaande en wat 
zijn de mogelijke gevolgen?

Het blad refereerde aan Duitsland en aan de 
Verenigde Staten. Samen bepalen deze landen 
op dit moment het energie-landschap. Duitsland 
vanwege het vooroplopen in duurzame 
energieopwekking en de Verenigde Staten door 
het ‘fracken’ en de daarmee ontstane superbel 
aan aardgas waardoor de aardgasprijzen 
wereldwijd sterk onder druk staan.

Om te beginnen Duitsland. Daar staan op dit 
moment zó veel windturbines en er is zó veel 
zonnestroomvermogen geïnstalleerd (34 GWp) 
dat er op zomerse dagen als de zon lekker 
schijn én de wind flink van zich doet weten 
een stevig overschot ontstaat aan opgewekt 
elektrisch vermogen. De energieleveranciers 
zijn in Duitsland verplicht om voorrang te 
verlenen aan duurzaam opgewekte stroom en 
om dit vermogen ook op het net te zetten. Op 
superzonnige/winderige momenten ontstaan 
bij de oosterburen overschotten aan duurzame 
stroom. Er zijn verschillende mogelijkheden om 
die overschotten kwijt te raken, bijvoorbeeld 
stilzetten van fossiel gestookte centrales, stilzetten 
van kerncentrales, afschakelen van windmolens 
en/of zonnestroomparken, opslag en export. 
Kern- en bruinkoolcentrales hebben gemeen dat 
het knap lastig is om het afgegeven vermogen 
snel te vermeerderen of te verminderen. Dit 
soort centrales staan bekend als typische 

baseload-generatoren. Steenkoolcentrales 
zijn iets makkelijker te temperen, en units in 
gasgestookte centrales kunnen bij wijze van 
spreken met een druk op de knop worden 
stilgezet of aangeschakeld. Wat men dus liefst 
bij dreigende stroomoverschotten afschakelt zijn 
snel bij- of af te regelen gasgestookte centrales, 
daarna kolencentrales en helemaal aan het 
eind wellicht een kerncentrale. Afgelopen juni 
ging het bijna fout want op zondag 16 juni 
werd rond het middaguur ca 22 GW aan PV-
vermogen gemeten. Er was weinig vraag naar 
stroom want het was een zondag. Van alles en 
nog wat werd afgeschakeld maar dat was niet 
genoeg. Uiteindelijk werd het stroomoverschot 
weggewerkt door export o.a. naar Nederland. 
De spotprijs voor stroom stond op dat moment 
op minus 100 euro per megawattuur! Dus: 
stroom werd weggegeven met een bonus van 
100 euro per megawattuur toe! Zo’n situatie is 
niet goed voor het zakenmodel. De rentabiliteit 
van een elektriciteitscentrale is het hoogst als 
maximaal wordt geproduceerd, niet als stroom 
wordt weggegeven. Het is dus geen wonder 
dat fossiele Duitse elektriciteitsproducenten 
zuchten en steunen door de sterk verminderde 
rentabiliteit van hun ooit zo winstgevende 
generatorenpark. Hier komen twee zaken 
bovenop die het de energieproducenten nóg 
moeilijker maken. Allereerst wordt duurzame 
elektriciteit (wind, zon) in Duitsland niet door 
de grote elektriciteitsproducenten beheerst 
maar met name door particulieren en 
investeringsmaatschappijen. Die strijken de 
terugleveringsvergoedingen op. Verder hebben 
elektriciteitsproducenten door milieuwetgeving 
sterk moeten investeren in gasgestookte 
eenheden, uitgerekend het type generator dat 
lijden onder een sterk verlaagde rentabiliteit én 
die tot overmaat van ramp op peperduur gas uit 
Rusland en Nederland draaien. Hier komen de 
Amerikanen op de proppen.

Slechte vooruitzichten voor fossiele 

Europese elektriciteitsproducenten
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De internationale prijzen van steenkool 
zijn sterk gedaald door overschotten in 
de Verenigde Staten omdat Amerikaanse 
elektriciteitsproducenten massaal overgeschakeld 
zijn op spotgoedkoop aardgas dat beschikbaar 
is gekomen door het veel te massaal 
aanboren van schaliegas. Zo is voor Duitse 
elektriciteitsproducenten de “cirkel des doods” 
rond: ze participeren niet in duurzame energie, 
ze moeten duurzame energie van anderen 
voorrang geven, hun eigen generatorenpark 
draait met verlies én ze moeten hun eigen 
stroom tegen negatieve prijzen dumpen in het 
buitenland.

Wat kunnen de gevolgen zijn voor de 
elektriciteitsverbuikers? Dat is koffiedik kijken. 
Aan de ene kant kan stroom voor de consument 
een stukje goedkoper worden door pure 
marktwerking (overschotten), aan de andere 
kant kunnen elektriciteitsopwekkers failliet gaan 
waardoor ze wellicht opgekocht moeten worden 
door de staat. Dit zou betekenen de terugkeer 
van de nutsbedrijven, uiteraard betaald door de 
belastingbetaler. Dat betekent weer een forse 
verhoging van de stroomprijs.

Al met al wankelt het ooit zo 
overzichtelijke wereldje van de Europese 
elektriciteitsproducenten. In het prettige verleden 
was men (bijna) monopolist, beheerste met een 
paar hele grote jongens-krentenbrood de markt 
en de opwekking was comfortabel centraal 
geregeld. De schoorstenen rookten dat het een 
lieve lust was en de klant had alles maar te 
slikken (en de rommel uit de schoorstenen in te 
ademen).

Tegenwoordig is dat anders. Europeanen, en 
zeker Duitsers, houden niet meer van walmende 
schoorstenen, ze schaffen spaar- en ledlampen 
aan en daardoor is de groei uit het verbruik. 
Opwekking gebeurt steeds meer decentraal, 
en nota bene vaak op het dak van de meest 
winstgevende melkkoetjes van de industrie zelf, 
jawel de consument. Gas is duur en steenkool 
goedkoop. Grote investeringen wankelen. 
De hele stroomindustrie wankelt. Dit uit zich 
in waardevermindering: De aandelen van 
Europese elektriciteitsproducenten zijn tussen 
2007 en 2013 in waarde gehalveerd. De 
aandeelkoersen blijven in mineur en krabbelen 
niet op want een slimme fondsmanager mijdt 
fossiele elektriciteitsopwekking en participeert 
liever in windturbines en zonnepaneelparken. 
Houd uw pensioenfonds dus scherp in de gaten: 
als men teveel heeft geïnvesteerd in aandelen 
Duitse fossiele elektriciteitsproducenten kan dat 
wel eens invloed hebben op de dekkingsgraad.

Bron: www.economist.com
Auteur: Floris Wouterlood
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In de Mojavewoestijn van de staat Californië 
in de VS is eind september j.l. bij de bouw van 
de Ivanpah Solar Electric Generating System 
een belangrijke mijlpaal bereikt, de “first sync”. 
Deze gebeurtenis houdt in dat officieel voor het 
eerst elektriciteit aan het net werd geleverd. Een 
half jaar eerder was al “first flux” bereikt, de 
eerste productie van stroom in deze gigantische 
thermische zonnecentrale (392 MW CSP, 
concentrated solar power). De installatie van 
IvanPah bestaat uit drie units, bestaande uit een 
centrale toren met daaromheen een zee van 
spiegels.

U kunt de bouw volgen op www.ivanpahsolar.
com. Onlangs besteedde het tijdschrift ‘Time’ in 
het nummer van 28 oktober 2013 aandacht aan 
deze nieuwe zonnestroomcentrale. De installatie 
is even fotogeniek, spectaculair als duurzaam.

Zoekt u op YouTube met de zoekterm “Ivanpah 
Solar” en u vindt een aantal spectaculaire 
filmpjes. Het emest recente filmpje over de 
ingebruikstelling van Ivanpah vindt u op 
www.voanews.com/content/world-largest-solar-
plant-online-california/1790639.html

Auteur: Floris Wouterlood
Foto’s: www.vanpahsolar.com

Eerste “sync” van Ivanpah

14
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Zonnepark bij vliegveld op Ameland

Bij Ballum op het Waddeneiland Ameland komt 
een groot zonnestroompark. Dit plan maakte de 
gemeente Ameland begin oktober bekend via 
een persbericht. Over dat bericht was nogal wat 
te doen omdat er kennelijk een junior-journalist 
aan was gezet die niet helemaal van hoed en 
rand wist. Met wat rekenwerk en een korte 
correspondentie met een van de betrokkenen 
kwam de redactie achter de harde getallen.

In de nieuwjaarstoespraak van 14 januari 
2013 van de burgemeester van Ameland klinkt 
frustratie. Men wil in 2020 energieneutraal 
zijn. Om dat te kunnen zijn eigenlijk een paar 
windturbines en de nodige investeringen in 
woningisolatie genoeg. Op 1 augustus 2013 
woonden er 3.594 mensen op het eiland. Stel 
dat elke inwoner 1 huishouden representeert, 
en dat een enkele 2,5 MW windturbine 1.600 
huishoudens op jaarbasis aan de praat kan 
houden, dan kan het huishoudelijke verbruik 
met 3 windturbines met een vermogen van 
2,5 MW gemakkelijk worden gedekt. Helaas, 
windturbines bouwen op waddeneilanden mag 
niet zomaar, en op Ameland dus helemaal 
niet. Dag duurzaamheid? Nee, met een beetje 
“buiten-de-box” denken kwam men met een 
plan om te beginnen met een zonnestroompark 
met daaraan gekoppeld een energieopslagplan. 
Er werd onderhandeld met de provincie (Fryslân) 

en het Waddenfonds, hetgeen resulteerde in 
een ontwerp dat binnenkort gerealiseerd gaat 
worden. De Amelander Energie Coöperatie 
(www.amelandenergie.nl) stapt voor 1 
miljoen euro het project. De gemeente 
Ameland garandeert 3,5 miljoen euro, en 
het Waddenfonds moet bijleggen tot het 
totale projectbedrag van 6,9 miljoen euro. 
Nu financiering zo goed als rond is kan men 
gaan bouwen. Bij het vliegveld Ballum komt op 
een terrein van 10 hectaren ongeveer 6 MWp 
aan zonnepanelen die naar berekening voor 
25% in de elektriciteitsbehoefte van het eiland 
gaat voorzien. Daarnaast komen er methaan 
brandstofcellen om de verwachte onbalans in de 
elektriciteitsvoorziening te kunnen bufferen.

Door het zonnestroomproject de vorm van 
een coöperatie van kleinverbruikers te geven, 
hoopt Ameland ook te profiteren van de fiscale 
stimulans in de vorm van een verlaagd tarief van 
de energiebelasting. Volgens wethouder Oud 
van Ameland, “Ameland zou een voorbeeld voor 
Nederland kunnen worden”.

Bron: persbericht gemeente Ameland, website 
gemeente Ameland, www.amelandenergie.nl
Auteur: Floris Wouterlood 
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Hoe betrouwbaar kan elektriciteitsvoorziening 
zijn als een netbeheerder de productie van 
een serie stroomopwekkers in zijn netwerk ter 
grootte van 2,7 Gigawatt maar met het natte 
vingertje moet raden? Een lastige opgave voor 
de netbeheerder. 

Dit scenario is precies wat er speelt in Californië. 
In juni 2013 lag er in deze Amerikaanse staat 
op daken van 150.000 particuliere woningen 
een hoeveelheid zonnepanelen met een totale 
capaciteit van 2,7 GWp stroom te produceren. 
De productie van de meeste van deze PV 
systemen wordt alleen bemeterd voor saldering 
achteraf. De actuele productiegetallen (het 
momentane vermogen) wordt niet aan de 
netbeheerder doorgegeven. Die heeft dus een 
probleem, want hij moet op elk moment weten 
op hoeveel opwekcapaciteit hij kan rekenen 
om vraag en aanbod met elkaar in evenwicht 
te houden. Een netbeheerder heeft er dus 
baat bij als hij precies kan plannen hoeveel 
vermogen hij op elk willekeurig moment van 
de dag achter de hand heeft om de balans 
van zijn netwerk te handhaven. De meeste 
zonnestroom is in Californië onzichtbaar voor 
de netbeheerder en dat geeft dus hoofdbrekens 
bij het in balans houden van de netspanning. 
Niet alleen netbeheerders in Californië beginnen 
slapeloze nachten van deze situatie te krijgen, 
maar ook hun collega’s elders in de wereld 
waar zonnestroom een behoorlijk aandeel in de 
elektriciteitsvoorziening begint te krijgen. 

In een interview zegt John Dise (manager 
bij Clean Power Research, Californië): “voor 
het plannen van stroomdistributie hebben 
we actuele zonne-productiegegevens nodig. 
Elektriciteitsbedrijven zoals Pacific Gas & Electric 
(PG&E) hebben dit soort gegevens hard nodig 
als ze hun leidingen en transformatorstations 
willen opwaarderen, maar vooral ook om 
te weten of er niet op een gegeven moment 
een overschot aan stroom dreigt te onstaan, 
bijvoorbeeld als zonnepanelen in een bepaalde 
wijk bij elkaar meer produceren dan de vraag 
naar elektriciteit. De benodigde gegevens krijgt 
het elektriciteitsbedrijf alleen van een paar 
grote opwekkers, maar niet van de duizenden 
particuliere micro-opwekkers.”

Als men Steven Greenly, woordvoerder van 
een regionale netbeheerder vraagt naar het 
balanceren van het netwerk, zegt hij “ alle 
grote generatoren die op het net invoeden 
worden continu bemeterd en zenden gegevens 
naar een centraal punt. De situatie op 
dit moment is dat we alleen op basis van 
satellietgegevens en zoninstralingsgegevens 
van een heel gebied schatten hoeveel 
zonnestroom er in ons netwerk door kleien 
opwekkers wordt ingevoed. Hierbij wordt onder 
meer rekening gehouden met windsterkte en 
bewolkingspatronen. De satellietgegevens 
worden bewerkt en doorgegeven aan de grote 
elektriciteitsleveranciers.” 

Maar met rekenmodellen alleen redt men het 
niet. De elektriciteitsmaatschappij San Diego 
Gas & Electric (SDG&E) beheert een gebied 
waarin de hoogste dichtheid voorkomt van 
de Verenigde Staten aan woonhuizen met 
zonnepanelen op het dak. SDG&E is bezig 
nieuwe instrumenten te ontwikkelen, te beginnen 
met “slimme bemetering”. “Slimme meters zijn 
prima en hebben goede voorspellende waarde, 
maar waterdicht zijn voorspellingen aan de 
hand van slimme meters niet”, aldus de heer 
Josh Gerber van SDG&E. “We moeten goed 
kijken naar wat de Duitsers op dit moment doen. 
Die zijn begonnen met slimme omvormers. 
Deze rapporteren continu de hoeveelheid 
geproduceerde stroom aan de netbeheerder en 
kunnen deze zelfstandig aan de bron regelen 
indien dat nodig is, zodat het voltage in het 
net binnen nauwe grenzen blijft. Dát is wat 
we nodig hebben. De gegevens die SDG&E 
op dit moment binnen krijgt zijn te grof en te 
versnipperd.” De heer Gerber besluit “in de 
toekomst kan het gebeuren dat eigenaren van 
PV panelen een vergoeding ontvangen als zijn 
hun zonnestroom op deze manier afleveren aan 
het net. Misschien verdienen ze dan meer terug 
aan hun zonnestroom dan nu het geval is met 
een vast bedrag per kilowattuur.”

Vrij vertaald artikel in: renewableenergy.com
Auteur: Susan Kraemer
(/www.renewableenergyworld.com/rea/news/
article/2013/07/californias-invisible-solar-problem)
Vertaling: Floris Wouterlood

Griezelig onzichtbaar
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PV doekje tegen het bloeden in 

Groot Brittannië ?
Aan de overkant van de Noordzee leven grote 
plannen om zonnestroom uit te breiden. Lang 
heeft het land geleund op sterk gecentraliseerde 
elektriciteitsopwekking. Gevolg is een aantal 
verouderde mega-kolen- en kerncentrales. 
Binnen het Britse kabinet woedt al lang heftige 
strijd over waar men met de energievoorziening 
naar toe wil. De situatie is niet veel anders 
dan in Nederland. Men kan ruwweg haviken 
onderscheiden (meest conservatieven onder 
leiding van eerste minister Cameron) en duiven 
(oppositie). Onlangs hebben de haviken een 
feestelijke overwinning gescoord door door te 
drijven dat twee nieuwe kernreactoren mogen 
worden bijgebouwd bij de bestaande centrale 
Hinkley Point in Somerset (de Hinkley C-unit, 
3.200 MW). Men is met het Franse concern 
Electricité de France (EDF) overeengekomen 
de centrale tegen een vaste aanneemsom te 
bouwen (18 miljard pond). Met het economische 
échec van de Finse centrale Oikiluoto-3 in het 
achterhoofd (uiteindelijke bouwkosten driemaal 
zo hoog als begroot; bouw 5 jaar achter op 
schema) beweren critici dat de stroomprijs voor 
particulieren gaat verdubbelen (EDF bouwt de 
centrale namelijk met verplichte afname van 
de geproduceerde stroom tegen een kale prijs 
van ongeveer 9 penny per kWh, dwz tweemaal 
de prijs van 4,8 penny per kWh uit bestaande 
kolencentrales). De consument gaat het gelag 
betalen, vreest de oppositie.

Wellicht als doekje voor het bloeden heeft de 
minister voor Energie onlangs aangekondigd 
te streven naar een verachtvoudiging van 
zonnestroomproductie in 2020. Op dit moment 
(2013) is in Groot Brittannië ongeveer 2.400 
MWp aan PV geïnstalleerd. De minister verwacht 
dus 20 GWp in 2020. Heel wat meer dus dan 
de Hinkley C centrale. Hij heeft beloofd in het 
komende voorjaar met een definitieve strategie 
te komen. Eerst gaat hij de industrie raadplegen.

In tegenstelling tot atoomstroom doet 
zonnestroom het erg goed bij de Britten. 
Eind 2010 stond er nog maar 94 MWp aan 
zonnepanelen, nu is dat al 2.400 MWp. Het 
gaat bij de Britten dus veel harder dan in het 
koppig aan fossiele energie vasthoudende 
Nederland. Een van de problemen van de 
regering-Cameron is de sterke afname van de 
olieproductie in de Noordzee waardoor het 
land steeds meer energie moet importeren, 
en de sterk verouderde infrastructuur. Aan de 
andere kant is het land koploper in wind op 
zee. De minister voor Energie verwacht dat 
Groot Brittannië in 2020 aan het Europese 
voorgeschreven percentage duurzaam opgewekt 
van 15% kan voldoen. Zou de goede man 
atoomstroom “duurzaam” durven noemen?

Als de redactie van de PttP aan het rekenen slaat 
met een prijs van 2 pond per Wattpiek kan men 
voor de begrote kosten van Hinkley C (begroot 
op 18 miljard pond – en er is nog nooit een 
geplande kerncentrale binnen de begroting 
gebleven – zie Oikiluoto-3) liefst 9 miljard 
Wattpiek worden gerealiseerd, ofwel 9 GWp. We 
vragen ons af waar die Britten mee bezig zijn, 
want een kerncentrale produceert 150.000 jaar 
levensgevaarlijk afval. Als het goed gaat.

Gebaseerd op een artikel oorspronkelijk 
gepubliceerd door Bloomberg
Vertaling/bewerking: Floris Wouterlood


